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Jak se uplatňují absolventi právnických fakult
Právníci mají na výběr širokou paletu možností. Být dobrým advokátem asi láká mnohé, začít však musejí v advokátní
kanceláři jako koncipienti s malým platem. Také státní správa počítá se skromnou nástupní mzdou. Daleko lépe jsou
honorováni právníci v bankách a soukromých firmách, ti však většinou musejí z větší části rezignovat na svoji odbornost.

Brány právnických fakult opustí každoročně asi tisíc absolventů. Jak hledají uplatnění? Absolventi právnických fakult
mají na výběr několik možností. Zřejmě nejčastěji začínají v advokátních kancelářích, kde mají příležitost osvojit si
různorodou agendu.

Nevýhodou je však požadavek velkého pracovního nasazení (jen málokde se končí před devatenáctou hodinou) a
poměrně nízký plat advokátního koncipienta. Podle našich informací se plat koncipienta pohybuje v rozmezí jedenácti
až šestnácti tisíc. Po složení advokátních zkoušek se může pochopitelně mnohonásobně zvýšit. Problematickým bývá
však samo uplatnění advokáta.

Advokátních kanceláří je na českém trhu mnoho a svádějí mezi sebou lítý boj o klientelu. Většinou zaujímají taktiku
zaměstnávání koncipientů, kteří jsou levní, ale ne vždy s nimi počítají i po složení advokátních zkoušek.

Někteří absolventi se rozhodnou pro práci ve státní správě. Práce soudce i státního zástupce znamená po dobu prvních
tří let (stejně jako u koncipientů) nízký plat, zde ovšem s větší jistotou, že poté bude odměna vyšší. Výhoda státní správy
proti advokacii může být spatřována hlavně v délce pracovní doby, která většinou nepřesahuje tradičních osm hodin
denně. Pracovních míst je ve státní správě pro právníky mnoho, například na ministerstvech, krajských úřadech a u
policie.

Dále si často mladí právníci volí práci v bankách, pojišťovnách či jiných firmách. Výhodné je mnohdy finanční
ohodnocení, které bývá od začátku v průměru vyšší než u advokátních koncipientů či právníků ve státní správě. Občas
si ale stěžují na jednotvárnost agendy.

Mgr. Hanka Blažejovská, Oddělení právních vztahů, katastrální úřad Praha město
Mým snem už od začátku studia bylo státní zastupitelství. Hned po státnicích jsem se přihlásila do výběrového řízení.
Prošla jsem dvěma koly, a když mělo přijít třetí závěrečné, tak výběrové řízení kvůli nedostatku peněz pozastavili a prý
ho možná úplně zruší. Mrzí mě to. Kvůli čekání na výsledek jsem ztratila tři roky.

Nyní pracuji měsíc na katastrálním úřadě Praha město. O tom, že tam někoho hledají, jsem se dozvěděla přes známé.
Zašla jsme tam a za dva týdny už pracovala. Zatím jsem ve zkušební době.

Práce je pro mne kupodivu zajímavá a baví mě. Vždycky jsem se totiž zajímala o trestní právo (proto jsem chtěla
jít na státní zastupitelství) a teď dělám správu. Přezkoumávám návrhy a smlouvy, jednám s účastníky řízení a budu
rozhodovat o povolení vkladu. Pracovní doba se tu dodržuje, takže tu nemusím moc zůstávat přesčas. S platem ale
nejsem moc spokojená.
Pokud bude možnost pokračovat ve výběrovém řízení na státní zastupitelství, tak to budu ještě určitě zkoušet. Jinak
bych chtěla mít nějakou motivaci kariérového růstu. S praxí na katastru mohu sehnat třeba dobré místo v nějaké realitce.

Mgr. Bc. Vít Šauer, Česká spořitelna
Před dvěma lety nebylo pro právníka těžké najít místo. Nejdříve jsem začal pracovat v advokátní kanceláři v Českých
Budějovicích. Místo jsem sehnal přes známé. Druhé zaměstnání jsem získal v Praze po odpovědi na inzerát a po
výběrovém řízení. Tehdy jsem si mohl vybrat asi z pěti advokátních kanceláří, do kterých jsem byl přijat.

Zaujala mě ale nabízená náplň práce i pracovní podmínky České spořitelny. V advokátní kanceláři jsme museli pracovat
nejméně do sedmi hodin večer. V bance končíme v půl páté. Mám čas na svoje koníčky.
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V bance (v porovnání s platem koncipienta) jsou samozřejmě i lepší pracovní podmínky.
Moje práce v bance spočívá ve vymáhání a restrukturalizaci pohledávek a právním poradenství zaměstnancům
poskytujícím úvěry.

A můj cíl? Právník se musí rozhodnout. Buď dělá zajímavou odbornou práci, nebo postupuje po žebříčku výš a je
manažerem a nikoliv právníkem. Takže asi nějaký kompromis.

Mgr. Zuzana Červená, spolumajitelka advokátní kanceláře
Už během studií jsem pracovala pro architektonický ateliér, kde jsem se poprvé setkala s problematikou autorských
práv. Po ukončení fakulty (v roce 1997) jsem začala pracovat jako koncipientka v advokátní kanceláři, kde jsem získala
opravdu mnoho praktických znalostí. Třeba hned druhý den po nástupu do práce jsem šla poprvé v životě k soudu.
Rozsah práce byl široký, od trestního a obchodního práva až po dlouhá rozvodová řízení.

Udělala jsem advokátní zkoušky a s kolegyněmi jsme se rozhodly, že chceme zkusit něco samy. A také jsem na některé
věci postupně začínala mít vlastní názor. Potýkáme se teď hlavně s finančními problémy, ale naše reputace je velmi
dobrá a klienti jsou spokojeni. Ale je to velká zodpovědnost a hodně práce.

Upřímně řečeno, kdybych si mohla vybrat, čím bych chtěla v příštím životě být, tak asi vyhraje Fantomas, a ne právníci!

Tato rubrika vzniká ve spolupráci s redaktory časopisu o pomaturitním vzdělávání StudentIN
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